

[Text]

guess our parks, the northern parks, are going to be for rich people, over the next few generations. They will not be available to the average individual.

The Chairman: Is the EDA funding on tourism assisting the Yukon on diversifying the sites you want to show to tourists? Or are you finding that most of the money is being spent around Whitehorse? I know the gold industry, the history of the Klondike, is the attraction. Are you satisfied with the manner in which you prepare places for tourists to come and view?

• 1120

Mr. Dunbar: That is a tough question. Here again, and this is without any real study, I know one of the biggest problems we have . . . Dawson is expanding, and I believe it is the EDA that has been assisting in the area of providing rooms; assistance, in other words, through loans to enable operators to expand the number of rooms they have so that people can come. If you come here in another two months, you will have a very difficult time getting a room in Whitehorse. I think the EDA, on the tourism side . . . I would suggest that program is one of the best programs there is. I think the emphasis being placed on it through the EDA is good on the whole, and the main reason is that it has a very significant amount of industry participation through the Yukon Visitors Association in that area. They work very closely with both levels of government to ensure that there is a significant input, and I think that program is working very well. That is just my observation on it.

The Chairman: I just have one last question, and it is only for my personal wonderment.

I come from a city that is the same size as yours. How do you manage to maintain all those wonderful facilities you have—pools, arenas? Do you high tax load to maintain them, or is this something that you have some technique that we have not found out yet?

Mr. Dunbar: Well, you see we do not have a Heritage Fund.

No, seriously, the taxation we have here would be equivalent to what I would pay down south . . . my own home in that area . . . equivalent rates. There is no doubt that there is a considerable amount of government funding, mainly federal, that comes through the territorial government, through the financial arrangements that have been struck. And, yes, I guess the Yukon government and the Yukon people, because we are a territory, do enjoy a certain amount of extra funding on a per capita basis than most Canadians do, although I do not apologize for that.

I feel that if we look at Canada in a proper perspective, this is our tomorrow, and if we as Canadians do not encourage . . . and this is one of the main reasons I fully endorse the taxation arrangement . . . We must encourage people to live here and become part of it. We must also assist and encourage our native people to fully participate in that area, and together

[Translation]

pour permettre aux gens d'entrer dans nos parcs et d'en sortir. Je pense que nos parcs, nos parcs du Nord, vont être réservés aux gens riches, au cours des prochaines générations. Ils ne seront pas ouverts à la classe moyenne.

Le président: Est-ce que le financement du tourisme par les EDE aide le Yukon à diversifier les sites qu'il désire montrer aux touristes? Ou trouvez-vous que la plus grande partie de l'argent est dépensé autour de Whitehorse? Je sais que ce qui attire les touristes, c'est l'industrie de l'or, l'histoire du Klondike. Êtes-vous satisfaits de la manière dont on prépare les endroits que doivent visiter les touristes?

M. Dunbar: C'est une question difficile. Ici encore, et sans vraiment avoir étudié la question, l'un de nos plus gros problèmes . . . Dawson est en pleine expansion, et c'est l'entente de développement économique qui nous a aidés, selon moi, à offrir plus de chambres; en d'autres mots, les exploitants ont bénéficié de prêts pour augmenter leur nombre de chambres à cause de la clientèle croissante. Si vous revenez dans deux mois, vous aurez beaucoup de difficulté à obtenir une chambre à Whitehorse. D'après moi, l'EDE, en ce qui touche le tourisme . . . est l'un des meilleurs programmes qui existent à l'heure actuelle. Je crois qu'il est bon dans l'ensemble de lui accorder une telle attention par le truchement de l'EDE, surtout à cause de sa contribution très importante à l'économie grâce à l'Association des visiteurs du Yukon. Ils travaillent très étroitement avec les deux paliers de gouvernement pour qu'il y ait un apport valable, et le programme fonctionne très bien comme cela. Ce ne sont, toutefois, que des observations de ma part.

Le président: J'ai une dernière question à vous poser, uniquement pour mon bénéfice personnel.

Je suis originaire d'une ville aussi peuplée que la vôtre. Comment faites-vous pour offrir toutes ces merveilleuses installations, comme les piscines, palais des sports et autres? Le fardeau fiscal des contribuables est-il élevé, ou appliquez-vous une technique que nous n'aurions pas vue ailleurs?

M. Dunbar: Eh bien, nous n'avons pas, nous, de fonds pour la conservation du patrimoine.

Non, parce à part, les impôts, ici, correspondent à peu près à ce que je paierais plus au sud . . . ma propre maison dans cette région . . . des taux équivalents. Nous bénéficions de toute évidence de subventions considérables, surtout fédérales, qui nous viennent du gouvernement territorial par le biais des arrangements fiscaux qui ont été mis en place. Parce que nous sommes un territoire, je crois que le gouvernement et les résidents du Yukon reçoivent des subventions plus élevées par habitant que dans la plupart des autres provinces, mais nous ne nous en plaignons pas.

Si nous regardions le Canada de façon réaliste, nous verrions que son avenir est là et si, en tant que Canadiens, nous n'encourageons pas . . . et c'est une des principales raisons pour lesquelles j'appuie totalement les arrangements fiscaux . . . Nous devons inciter les gens à demeurer ici et à s'y intégrer. Nous devons également aider et encourager nos autochtones à